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Projekt Kinder- en Jeugdfilm 1979 P R O 

Fase 1 ( p e r i o d e 01-03-1979 t /m 02 -09 -1979 ) 

EVALÏTATIEVEIÏSL/YG 

Aanloop 

In de vroege zomer van 1970 kwamen de e rste plannen naar buiten van 
enkele personen, die zich bezighielden met de vertoning van waarde
volle films voor de .jeugd« 'Lie gedachten werden gestimuleerd door een 
toenemende onvrede met de situatie in Nederland met betrekking tot 
verspreiding, produktie en vertoning van die films. 
Vrij spoedig reeds kon het Instituut Film & Jeugd (thans Stichting 
Audiovisuele Vorming) zich achter die plannen stellen met de bedoeling 
daadwerkelijk aan de vorbotering van de geschetste situatie te gaan 
werken. 
Het Internationaal Jaar van het Kind 1979 leek een goede gelegenheid 
om een proefprojekt tot stand te laten komen. Een projekt, dat in ieder 
geval niet beperkt zou moeten blijven tot een eenmalige aktivito.it in 
dat jaar. 
Ter verbreding van de basis, waarop zo'n'Trojekt Kinder- en Jeugdfilm" 
gegrondvest zou moeten zijn, werd steun gezocht bij oen aantal lande
lijke instellingen. Vrijwel alle aangezochte instellingen konden zich 
bijna onmiddellijk in de geformuleerde gedachten vinden. Er kon dan 
ook een Stuurgroep gevormd worden met vertegenwoordigers van Het 
Centraal Pilmberaad, De Nederlandse Federatie Jeugd- en Jongerenwerk, 
de Nederlandse Filmkeuring, de Vereniging Cultureel Jongeren Paspoort, 
het Werkverband van Provinciale Servicebureaus, do Vereniging Het 
Vrije Circuit en de Stichting Audiovisuele Vorming. Alleen Gamma bleek 
niet in staat te zijn een vertegenwoordiger in de Stuurgroep te leveren. 

II. Sub s i di e-aanvraag 

Na een aantal oriënterende gesprekken en werkbesprekingen in het najaar 
van 1970, kon op 15 december 1970 een pro^ektomschrijving mot een 
suboidiovorzook ten bodrage van ƒ 150.000,— ingediend worden bij de 
Nationale Commissie Internationaal Jaar van het Kind. 
Een nader informatief gesprek met een vertegenwoordiger van die com
missie resulteerde in een herziene fasering en begroting. 

Fase 1 (selektie en samenstelling filmpakketten, samenstelling en 
produktie van begeleidingsmaterialon en organisatie van een landelijke 
oresentatie met symposium, een en ander in de periode 01—03-1979 t/m 
31-00-1979) tot een bedrag van ƒ 75.000,— en 
Fa se 2 (voorbereiding en begeleiding van een jeugdfilmcircuit in het 
seizoen 1979/00, opzotton dokumentatie, organisatie van plaatselijke 
introduktie-bijeenkomsten, voorbereiding seizoen 1980/81, evaluatie en 
eindrapportering in de periode 01-09-1979 t/m 31-C8-1980) ten bodrage 
van ƒ 91.000,—. 
Voorbereidende werkzaamheden waren ondertussen reeds voorzichtig be
gonnen; er werd een begin gemaakt mot een rooks filmviewings om hot 
Nederlands bestand aan 16nm jeugdfilms door te draaien. 
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In eon oriënterend gesprek van do Stuurgroep met hot Ministerie van 
OEM, word toegezegd dab nagegaan zou v/orden of' subsidie verleend kon 
worden voor een voortzetting van hot ,jeugdfilmcircuit voor 2 à 3 jaar. 
Eerst op 17 april 1979 noch!-, een schriftelijke bevestiging van do 
nationale Commissie ontvangen worden, waarin een garantiesubsidie van 
ƒ 75.000,— ter uitvoering van fase 1 ter beschikking gesteld word. 
Over subsidiëring van fase 2 kon nog geen toezegging gedaan worden; die 
steun word afhankelijk gesteld van liet succes van fase 1. 
Inmiddels moest echter de- reeds eerder uitgestelde presentatie ver-

1 on 2 september, omdat de tijd ;:u werkelijke voor-schoven worden naar 
bereiding tekort geworden wen o 
eon onmogelijke zaak. 

iluatie voor 1 september werd daarmee 

111 « Voorbereiding 

In de vergadering van 18 april besloot do Stuurgroep de funktiec to 
verdelen over oen part-time projektleider en oen inhoudelijk medewerker. 
Deze laatste kon de deeltaak "selektie en samenstelling filmpakketten 
en levering van de basisgegevens voor het begeleidend materiaal" op 
zich nemen. Een Werkgroep Selektie, bestaande uit enkele mensen uit 
vertoningskringen, stond deze laatste medewerker terzijde. De werkgroep-
leden, grotendeels vrijwilligers, hebbon veel van hun vrije tijd in liet 
Projekt gestoken. 
In minder dan tien weken heeft de Werkgroep 60 speelfilms geheel, 

speelfilms fragmentarisch en nog eens 2C korte films bekeken, 

beurde tijdens, 17 viewings, waaronder ?.. in België en tijdons 3 
filmfestivals in hef buitenland. 

hit ge
zind e r-

IV. Filmpakketten 

Binnon de afgesproken tijd kon zo een drietal filmpakketten met in 
totaal 10 films worden samengesteld. De uitermate korte voorbereidings
tijd hooft uiteraard een stempel gedrukt op de samenstelling der pakket
ten. Niet elke film kreeg de volledige instemming van elk der V/erk-
grooplodon on niet elke film kon naar ieders Inzicht in de juiste leef-
t.i jdscategorie werden ingedeeld. 
Toch kon met enige tevredenheid naar die filmpakketten gekeken worden, ,. 
omdat niot minder dan 6 van de 10 films hun Nederlandse premiere op 
1 en 2 september zouden kunnen krijger vas ':00:J meer dan mochl 
word.en gehoopt. Dat resultaat werd verkregen dankzij de enthousiaste 
on spontane medewerking van een drietal filmverhuurders. Die verhuurders 
bleken bereid te zijn om het advies van do VJerkgroep Selektie om te 
zetten in de aankoop van nieuwTo buitenlandse films. Ook stelden zij 
voldoende vertrouwen in het projekt om hun normale huurprijzen te hal
veren in de verwachting dat het aantal vertoningen minstens verdubbeld 
zou kunnen worden. 
Onderstreept dient hierbij te worden, da ondanks het ontbroken, van 
waterdichte garanties - hot financiële risico van aankoop, vertaling 
en ondertiteling geheel bij die verhuurders ligt. 
Een eerste succes van hot Projekt Kinder- en Jeugdfilm tekende zich hier 
reeds af: een Jeugdfilmcircuit kan do vicieuze cirkel tussen vrpcr, rn 
aanbod doorbreken. Méér vertoonplaatsen betekenen méér waardevolle films 
tegen, voor het edukatieve werk, betaalbare huurprijzen. 
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V. Bogcloidingsmateriaa.l 

Van moot af aan in er van uitgegaan dat er mogelijkheden geschapen 
moeaten worden om méér uo doen dan kinderen "alleen maar" te laten kijken 
naar de filme» Hoewel de meeste films uit de pakketten ook geselekteerd 
zijn op hun "amusements-waarde", zal Jiet enige begeleiding (voor ', 
tijdens en/of na) de na-werking groter zijn. 
Ontwikkeling van begeleidingsmateriaal kreeg daarom hoge prioriteit. 
Wiet zonder moeite, in hoofdzaak veroorzaakt door de korter geworden 
voorbereidingstijd, die bovendien voor een doel in do vakanties viel, 
is het toch gelukt om con horkjo voor de jeugd te vervaardigen. De films 
worden daarin beschreven in twoo dolens "do inhoud" en "de film"s foto's 
uit do films, een filmstrip je en oon bouwplaatje voor oen drie-kleuren--
waaier verluchten het geheel. 
IJO samenstelling van de drie brochures voor do begeleiders met daarin 
nadere informatie over do films por pakket, de probleemstelling en sug
gesties voor verwerking in bijvoorbeeld pro-jekten in klas of groep, werd 
door allerlei problemen nogal vertraagd, maar inmiddels is bij de start 
van het projekt het merendeel gereedgekomen. 

VI. Jeugdfilmdagen 1979 

De presentatie van de drie filmpakketten en van hot ontwikkelde bege
leidingsmateriaal word op zaterdag 1 en zondag 2 september 1979 gehouden 
in Cultureel Centrum "De Meervaart" te Amsterdam Tevens werd op zaterdag
middag een internationaal symposium georganiseerd, 
Se circulaire van 5 juni aan "alle geïnteresseerden in de vertoning ven 
hinder- en jeugdfilms" (medewerkers en besturen van instellingen voor 
kunstzinnige vorming, onderwijs, vormingswerk, filmhuizen, e.d.) mot 
informatie over het Jeugd.filmoircu.it 1979/80 en do Jeugdfilmdagen, .'.overdo 
al spoedig niet minder dan 300 deelnemers aan de presentatie on/of het 
symposium op! 
Do organisatie vin de heide Jeugdfilmdagen is zonder grote problemen 
verlopen, zij het dan dat één van de nieuwe films niet tijdig gereed zou 
zijn. Een oplossing werd gevonden in het lonen van de Belgische kopie 
(met Franse en Nederlandse ondertitels!). 
het uitblijven van werkelijke problemen bij do voorbereiding en ^-o uit
voering van do Jeugdfilmdagen is niet in. het minst een gevolg van de 
grote inzet van vele enthousiaste medewez'kers en van enkele instellingen. 
Do filmdagen zelf mochten zich uiteindelijk verheugen in oon grote be
langstelling van volwassenen uit het gehele lend en kinderen uit Amster
dam. Aangetekend moet hierbij worden, dat do plotselinge hitte op zater
dag 1 september het bezoek van kinderen heeft beperkt: zij gingen waar
schijnlijk liever zwemmen. 
Op zondag was dat bezoek aanmerkelijk beter. 
Tijdens de beide Jeugdfilmdagen werden 243 informatiemappen uitgereikt 
aan ovon zovele volwassen bezo-kers (waaronder vele vertoners). Bovendien 
werden 353 toegangskaarten aan kinderen verkocht. 
In drie zalen tegelijk werden alle films uit de drie pakketten vertoond, 
opdat de potentiële vertoners uit het land zich eon oordeel konden vormen. 
Die gelijktijdige vertoning heeft con aantal deelnemers parten gespeeld: 
zij hebben naar hun gevoi 1 soms te weinig films kunnen zien. En'gj festi
val-ervaring is eigenlijk ook wel vereist voor oon dergelijke presenta.tie, 
tenzij hel; geheel over een langere tijd kan worden uitgesmeerd. Wellicht 
ook, dat regionale herhalingen cp kleine schaal uitkomst bieden in do 
boekomst. 
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De ontmoetingsruimte in "De Meervaart", waar ook de maaltijden gebruikt 
konden worden, heeft duidelijk nut gehad voor de onderlinge gedachten-
wieselingen en kennismaking, koor tijd on plaats voor dergelijke in
formele ontmoetingen wordt kennelijk door velen op prijs gesteld. 

YTI. Int ernati onaal symno s iu.m 

Het als dool "een begin te maken met de meningsvorming on de discussio 
over do (goede) kinder- on jeugdfilm in llederland" werd op zaterdag
middag oen internationaal symposium gehouden. Met het oog op de te ver
wachten grote deelneming moest daarvoor de grote zaal gekozen worden,. 
Enkele binnen- en buitenlandse sprekers verleenden hun medewerking 
de heren Klaus Keller (filmpedagoog uit de Bondsrepubliek Pui island), 
Henry Geddos (eerste producer von do Children's Film Foundation uit 
Engeland, tevens voorzitter van het Internationaal Centre of Films for 
Children and Young People), Hugo Elsemans (direkteur J-Films België), 
Maarten van Rooyen (filmpublicist uit Nederland) en Karst van der Heulen 
(filmmaker en -producent., Nederland) „ 
Als voorzitter kon op het allerlaatste ogenblik do hoor Jirpo Hoekstra 
(Rijksinspecteur Kunstzinnige Vorming) bereid gevonden worden de plaats 
in te nemon van de (''oor plotselinge ziekte gevolde Joop Voogd. 
Een uitgebreider verslag van het symposium, alsmede oen vertaling van 
de lezing van do lieer Keiler zijn als bijlagen hierbij gevoegd,. In totaal 
1 pO personen woonden het gehele symposium bij en mengden zich met vragen 
in de discussie« 

VIII. Publiciteit 

Voor hot trekken ven de nodige aandacht voor het Projekt, de Jeugdfilm-
dagen en het Jeugdfilmcircuit 1979/80 werd gebruik gemaakt van affiches, 
pamfletten, persberichten en circulaires. Die materialen werden in hoi 
\ o 1 g ende i, i j d s c h ema v e r s p r e i • l 

'1 mei - eerste persbericht aan A 'V 
5 juni -• eerste bericht aar. potentiële deelnemers aan de beide 

Jeugdfilmdagen, alsmede peiling ven aantal mogelijke 
vertoningen 

5 juni - voor-aankondiging naar maandbladen on het gebied van -
de film, het jeugd- en jongerenwerk en het onderwijs 

20 juni - tweede bericht met inhoud der filmpakketten en de 
financiële voorwaarden voor deeleneming aan het circuit 

1 1? augustus - circulaire met affiches en pinfleiten aan scholen, 
vijkcentra, club- on buurthuizen, bibliotheken in 
Amsterdam 

'17 augustus - uitnodiging aan dog- en weekbladpers voor persconfe-
rentje 

27 augustus - persconferentie 
/ augustus - persmappen aan niet-vertegenwoordigde bieden on kranten O' 

Tussen deze data en aktiviteiten door worden uiteraard nor direkte kon
takten gelegd met radio- en tv-rubrieken en endere media.. Merkbare 
resultaten van deze pers-campagne zijn in de eerste plaats de vele aan
wezigen tijdens de Jeugdfilmdagen en de ruime aandacht in de verschillende 
media. Die aandacht zal ongetwijfeld in de eerste periode van het circuit 
blijven b r ; s t aan. 



IX Fase 2 van het Jeugdfilmcirouit 1979/80 
"'" ,. .. „ V v Vpn enire zekerheid omtrent do raogelijh-
In oen vroeg stadium, r,;, vocx va), enige .e 
' — ">* subsidiëring van he. Pro ^ - ^ ^ b i k k e l e n filmpak. 
peiling gehouden onder potentiële aincme,.,. ....i-

V ^ a a r f o voo, » , slaBen van do plannen -»u 1 - » » . i j n ^ « ^ . ^ " * 
von hot aantal vertoonplaatsen van 16m jeugdfilms m ) 
peiling onder instituten TOor kunstzinnige ^ ^ ^ ^ g ^ ^ ^ r i I-
iewdwerkinstellingen leverde een bemoedigende belangstellin, op 11 
roraan is van do mogelijkheid ongeveer 100 vertoningen per iilm e • 

t Seek voor verhuurders voldoende aanleiding te zijn enxße 
financiële risico's te nomen on hun speciale huurprijzen -laa o e ai 
stemmen. Do definitieve aanbieding aan de vertoners kon dan ook 

huurprijzen te zien geven. ^c^riivir.^' n 
)ie aanMeding van 20 juni toverde al direkt een aantal inschiijvi* n 
o,,' eon voel groter aantal geïnteresseerden ^ « ^ ^ « J ^ ! . ^,. 
sentatie op 1 en 2 september af te wachten alvorens bot bestel] Ln0 

te kunnen gaan. ,.nl.nlfl, -mrtpilcn 
Bij de start van het projekt (15 september) varen al de volgend, a. nt« 
definitieve intekeningen genoteerde , • 
pallet I (3-0 jaar) H , pakket 11 (8-12 jaar) 60 en pakket U I (1 .-•<• 
jaar) 26. 

h': 

Pakket II is het meest gevraagd, omdat: 

a) de filmaktiviteiten voor de groep 8-12 jaar hot meest ontw.V' 

en 
b) cl it pakket y nieuwe films bevat. 
De jongste groen wordt tot nu toe nogal eens over het hoofd ^ ' 
het organiseren van filmvertoningen, omdat hot aanbod hier uiters,, 
L" . . , ,+ i-̂,-,.a ,oi-'.,vi- T n-eon nieuwe films en het is in gering IBI; daarnaar, l beva, pa^e» i peen i •• 
een half pakket., ^„„^o 

D p „.roep 1?_16 jaar is altijd do moeilijkste groen era co benadelen, 
met het drempelloze medium film. Opgroeiende jongeren bezoeken 
de gewone bioskoop en ze zien daar prakc)sdi alles. 

0 0 

snel f . o , i O v r a n c U 1 U Ü Ä . U V J 1 J v . ,1 - o - o, — • • x 

filmvertoningen met sneciale jeugdfilms zuilen dooi hen ..._ 
.-kinderachtig" omschreven worden. Ze zijn meer C ^ n • 
Drie nieuwe films m pakket III e j, a d . ... LOIIJ - ö _nmmirc v- ,. 
Een ander probleem bij dit pakket zal zijn QO moei.e, die sommig. 
o ors hebben mot de samenstelling ervan. Een tweedeling (filn • % 

voor do jeugd van 12-14 jaar en film 2 en .voor jongeren van 1.- _. -, 
lijkt na het onderzoekje tijdens do Jeugdfilmdagen, alsmede na in 
0Verieg oen boter aanbod. Een handicap bij de distributie van pa!,,e, ,,, 
is het'nog nie-, kunnen beschikken over een tweede kopie van e n • . 
Een aantel gegadigden moest daarom (voorlopig) teleurgesteld woid. , 
verwijzing naar het tweede deel van hot seizoen lijkt voor velen geen 
oplossing te zijn. he betrokken verhuurder kon, begrijpelijk >g m e 
overgehaald worden neg eens viermaal ƒ 2.000,— te investeren om < 
kopieën te laten maken. 
Een financiële garantie tot een bepaald aantal vertoningen_d ; 
ernstig overwogen te worden om het projekt zich in lot bega: 
laten ontwikkelen. Teleurgestelde potentiële vertoners laten het 
wellicht voorgoed afweten. 

f| p n y O ' 

vr 
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Ovcrwegingen bij fase ? 

De ervaringen, opgedaan bij het voorbereiden van het, Jeugdfilmcircuit 
1979/80 en bij de organisatie van de Jeugd filmdagen 1979, alsmede de 
vele kontakten die gelegd verden, geven een "beeld van mogelijke en ge
wenste ontwikkelingen op het gebied van verspreiding van waardevolle 
jeugdfilms in Nederland» 

Er is een groeiende behoefte aan kinder- en jeugdfilms, die móór te bieden 
hebben dan amusement alleen. Vergelijking met de jeugdliteratuur gaat 
hierbij grotendeels op. 

Kinderen en volwassenen zullen echter nog moeten wennen aan een ander 
type jeugdfilm, dan tot nu toe bekend was. Films met een wat langere 
adem doen meestal ook wat-.trager aan. De aangedragen problemen en ge
voelens sullen echter de jeugdige kijker lang bijblijven. 
KontmuIte.it is hier zeer belangrijk, opdat men ook in de komende jaren 
terecht kan bij oen herkenbaar projekt of instituut voor het verkrijgen 
van informatie en hulp. Die kontinuïteit is ook nodig om greep te 
krijgen op do kinderfilm-markt en om verbeteringen aan te brongen in de 
vertoonsituatie in Nederland. 
De relatie met het belgische kollega-instituut J- Films dient snel uit
gebouwd te worden om praktische redenene gezamenlijke verkrijging'van 
rechten "voor het Nederlandse taalgebied", gezamenlijk dragen van de 
koscen van vertaling en ondertiteling en van de aanmaak van kopieën. 

De thans ingeslagen weg lijkt een goede te zijn, daarover zijn velen 
net eens ! 

Amsterdam, september 1979 

• J 
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li.Uage 1 

OIIEERZOffKJIJ ÜLffiLR L£ DEELTOIERS (LAEj DE JKÏÏGhlIhm.L.GLi: 1979 

Van de 58 enquête-invullers kunt ongeveer •)(//• uit het sociaal-kulturele 
werk (club- en buurthuizen u.d,). 
Men werkt in het algemeen direkt net kinderen en programmeert en vertoont 
zelf films of is dit van plan te gaan doen, 
Onder de andere invullers bevinden zich mensen uit het onderwijs-, film
huizen, het theaterbedrijf on bibliotheken 

Het gemiddelde aantal films t dat men heeft kunnen zien., bedraagt 5 ; 4-

Over de film? 

In het algemeen is men het eens met de indeling in de verschillende 
leeftijdscategorieën Bij pakket lil (12-16 jaar) (-even Bommigen echter 
de suggestie oen splitsing toe te passen» 
Le film "Wachten op regen" is geschikter voor de groep 12-14 jaar en de 
films "Born Innocent" en "Je bent niet alleen" gunnen beter aan 14-16 
jarigen woraen vertoond, 

Behalve bij "Born Innocent" vindt men begeleiding in het algemeen niet 
noodzakelijk, soms echter wel wenselijk voor oen betere verwerking. 
Belangrijker vindt men het informatie-materieel voor de kinderen zelf 
en het begeleidingsmateriaal voor volwassenen, 
Begeleiders hebben zo meer mogelijkheden bij die verwerking na de ver
toning. 

Enkele op- en aanmerkingen bij een aantal films 

Koenak de trouwe Lynx (5-0 jaar): 
sommigen vinden de film te moeilijk voor bedeelde leeftijdsgroep, 
anderen vinden dat de film voldoende te Lieden heeft aan 6-12 jarigen. 

Pantomime (5-6 jaar) 
velen (ongeveer ?0gó (.enken dat de film te abstrakt a«u zijn voor 
bedoelde leeftijdsgroep 

Shishok de huisgeest (8-12 jaar); 
men acht deze film het meest geschikt voor 6-9 en 10-jarigen; voor 
de ouderen binnen deze Kategorie wordt hij te zoetjes en te kinder
lijk geacht. 

- Le rode vogel (8-12 jaar): 
een film die iedereen wilde zien en die in liet algemeen te moeilijk 
geacht wordt voor 8-12 jarigen« Advies;vanaf 12 jaar. 

Born Innocent, ( 12-16 .jaar) 
deze film zou vertoond moeten worden aan 15-16 jarigen met begeleiding 
en informatie, waaruit blijkt dat de situatie uit de film verschilt 
met die in Nederland, zeker wal betreft de rechtsgang en het Inter
naat sleven. 
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Tot de laverie Lu films behoren: 

Fakkel I s leep Beep en Hopscotch (korte animatiefilms) 
Pakket II geheel, met als uitschieter otormboy 
Pakket III : Je bent niet alleen, waarvan de vertoning zeer wordt 

aangemoedigd. 

De deugdi'ilrauagen 

Bi] de vraag "Vindt u het belangrijk dat Jeugdfilmdagen als deze vak, c 
worden gehouden?" Liggen de antwoorden in de sfeer van: 

- "We nemen hier informatie en Indrukken op, aie we van de filmver
huurders nauwelijks krijgen"« 

- "Je raakt beter geïnformeerd en de funktie van de verhuurbedn jv n 
Laan bekritiseer'! worden" , 

- "Uitwisseling van ervaringen met andere jeugdfilmvertoners is 
belangrijk". 

- "Het is een relatief onontgonnen gebied, dat voor ''eken ondoordnng-

- "Het werkt mee aan een bewustmakingsproces wat film(beeld) lean zijn". 
_ " dan realiseren we ons tenminste dat er een groep is, lie ten 

grote achterstand heeft en dat bewustwording (in de ruimste ain) 
voor deze groenen moet worden gestimuleerd". 

- "Er zijn te weinig goede jeugdfilms.... bovendien belangrijk om 

discussie op gang te brengen". w,orit. 
- "Zo kunnen de rollen en taken van begeleiders veei duidelijker ..orden . 

"Bit is nog maar het begin". 

Uit n."genoeg alle enqueteformulieren wordt duidelijk dat men een aergelijk 
initiatief zeer toejuicht. Dit blijkt ondermeer uit opmerkingen als; 
"nijn Komplimenten", "ga zo door", "zeer leerzaam" en "goed georganiseerd 

ouggestios 

het betrekking tot het symposium, worden de volgende suggesties tfe^,w 

1) Ree symposium verdelen over twee dagen, opdat er tijd is om Ie in
drukken te verwerken, waardoor weer betere diskussies mtstaan. 

2) Het symposium niet tegelijk met de filmvertoningen laten starten. 
3) Keer diskussie tassen de panelleden en "voorbeelden aan didaktische 

begeleiding in do praktijk",. 

Ten aanaien van de filmvertoningen doet men de volgende voorstel n 

1) Pu horinzontale programmering belet he o zien van méér films, Men _ 
vleit voor een vertikale programmering, die bovendien de mogelijkheid 
biedt om alle films uit een bepaalde leeftijdskategorie a zion 

2) Wellicht is net mogelijk een volgende keer grotere zalen te vin en, 
opdat meer mensen toegelaten kunnen worden 

3) Het organiseren van slaapgelegenheid voor mensen die var, ver komen, 
dient een volgende keer overwogen te worden, 



Algemene opmerkIngon 

Velen hebben behoefte aan diskussie na de vertoningen en men denkt 
daarbij aan kleine groepjes per leeftijdskategoriea 
Sommigen vinden dat er beat meer films vertoon,; kunnen worden. Men 
denkt daarbij aan films die akseptabel zijn zonder dat se een plaats 
hebben verworven in één der pakketten.. 
Een enkeling heeft de indruk dat niet name hut onderwijs te weinig' Dp 
de hoogte is gebracht van deze manifestatie. 

Ligen indruk 

Meur mensen zouden do enquête hebben ingevuld, indien zij in de gelegen
heid varen geweest méér films te zien.. 
Do gqwieksten, die bovendien op tijd varen, boekten 's morgens reeds 
voor de gehele dag. Daardoor visten mensen diu van ver kwamen vaak 
achter het net bij do vertoningen in de beide kleine zalen. 

Linda Leeuwendal, 10 september 1979 
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Weergave van het Internationaal Symposium over kinder- en jeugdfilms 
gehouden op zaterdagmiddag 1 september 1979 te Amsterdam 

Om een begin te maken met de meningsvorming en diskussie ovei de waarde
volle kinder- en jeugdfilms in Nederland, werd als onderdoe"1 van twee 
Jeugdfilmdagen op zaterdag 1 september 1979 een Internationaal Symposium 
georganiseerd. Verschillende buitenlandse en Nederlandse gastsprekers 
gaven hun visie op kriteria bij de beoordeling van kinder- en jeugdfilms, 
op de productiemogelijkheden en -moeilijkheden en op do pooling ven ver-
toonplaatsen in Nederland en Vlaanderen» 
Alvorens echter volwassenen aan het v/oord laten komen, interviewde 
Maarten van Rooyen (filmpublicist/Nederland) een viertal kinderen van 
ongeveer 9 jaar, die 's ochtends de nieuwe Australische film "Stormboy" 
zagen. Van Rooyen slaagde or aardig in reakties los te maken betreffende 
de geloofwaardigheid van de film, de relaties Lussen de verschillende 
mensen ("wie zijn aardig en wie niet?")., de emotionele ogenblikken 
("wat is spannend en angstig en wat gezellig"?) en wat de meeste indruk 
maakte. 
De ervaringen en meningen van de kinderen konden sprekers en publiek 
ervan doordringen, zich de doelgroep duidelijk voor de geest, te blijven 
houden» 

Vervolgens hield Klaus Keller (filmpedagoog/.Bondsrepubliek Duitsland) 
een lezing, getiteld "Kriteria voor de beoordeling van kinderfilms". 
Spreker formuleert drie basis-eisen die men aan elke film die aan kin
deren moet worden vertoond moet stellen" 

^) B egri j pbaarhei d 

Een film moet verbaal en qua vormgeving op een vlak liggen, dat een 
verstandhouding tussen het medium en de toeschouwer op een faire, 
dus gelijkberechtigde, wijze mogelijk maakt 
Identificatiemogelijkheid 

Ken film kan .alleen handelingsrelevant zijn voor .een kind, als de 
handelingsmodellen beantwoorden aan de ervaringswereld van kindoren 
of daarin door hen konkreet toepasbaar zijn. 

3) Motivatie 

9Ï 

Voor kinderen wordt elke film nutteloos als die hen op een motivatie
niveau aanspreekt, dat niet beantwoordt aan do filme Kommunikatie 
heeft niet alleen een cognitief aspekt, maar wordt heel sterk door 
emotionele dimensies bepaald. 

Gelukkig kon lese in liet Duits uitgesproken, lezing vooraf vertaald 
worden; iedere deelnemer ontving een exemplaar in de uitgereikte map 
(zie bijlage 3).. 
Tot slot vertoonde Keiler een fragment uit een Deense jeugdfilm, aan de 
hand waarvan hij zijn kriteria toetste. In deze film v/orden de kinderen 
serieus genomen, het gaat om Juin wereld, zij zijn belangrijk. 



Er vinden konkrete gebeurtenissen plants, waarin kinderen van ongeveer 
15 jaar een rol spelen. Heb taalgebruik is dat van die leeftijdsgroep. 
Er zijn geen echte "helden", Ie personages zijn niet kunstmatig of 
bovenmenselijk, terwijl er verder nauwelijks volwassenen in de film 
voerkomen. Er wordt evenmin vanuit een "volwassen" perspektief gefilmd: 
de kinderen zijn zich van geen kwaad bewust (niet bij het "afprijzen" 
van een blik snoepgoed in de winkel en niet bij hot spelevaren net een 
duur zeiljacht)» 
liet tempo van de film is bijna traag te noemen, hij is vrij vlak en 
heeft weinig echte hoogtepunten. Toch zijn er voldoende herkenbare- ge
beurtenissen, afgewisseld door informele pauzes, om de aandacht gevangen 
te houden. 

IIa Keiler komt Henry Geddes (eerste producer van liet Children's Film 
Foundation/Engeland, tevens voorzitter ven het Internationaal Centre-
of Films for Children and Young People) aan liet woord over kriteria en 
produktie van jeugdfilms. 
Na een korte uiteenzetting over de geschiedenis ven de CFF sinds 1944 
geeft Geddes enkele richtlijnen voor goede kinderfilms s 

1) Zij moeten eenvoudig zijn. 
"?) Zij moeten geen flashbacks bevatten (kinderen kijken namelijk voor

uit en niet achteruit), 
3) Zij moeten niet teveel en niet te lange dialogen bevatten, 
4) Zij moeten veel aktie bevatten. 
5) hls kinderen zich met volwassenen In films identificeren, is dit 

alleen met types als Robin Hood. 
o) Kinderen (in de leeftijdsgroep van ongeveer ') tot 11 jaar) geloven, 

wat zij op hot doek zien en de filmmaker moet hiermee rekening houden, 
7) Zij moeten niet te snel zijn (niet een ie- boog tempo hebben). 
8) Zij moeten niet te lang duren (maximaal 60 minuten) 
9) Zij moeten niet gaan over hei; "uitschot" van de maatschappij en 
10) Zij moeten humor bevatten, maar met dien. verstand dat kinderen 

andore dingen humoristisch vinden dan volwassenen. 

In Groot-Brittannië worden 6 à 10 films per jaar gemaakt, Films over 
dieren on sprookjes zijn erg populair bij . ngelse kinderen. Niet popu
lair zijn v/es tern s,, detectives en science-fiction films,, Evenmin zijn 
films over soa en liefdesperikelen gewild bij Engelse kinderen. 
Volgens Geddes is het zeen- wel mogelijk om kinderfilms over serieuze 
onderworpen te maken, zoals over bijvoorbeeld de vervuiling van het 
milieu. Kinderen moeten zolf uitmaken welke films ze leuk vinden en het 
moet niet zo zijn dat volwassenen lit voor hen doen. 
Na de vertoning van een filmfragment stolt Henry Gcddos, dat het - hoewel 
het aantal bioskopen blijft afnemen - heel goed mogelijk is films te 
blijven maken en te vertonen, els je je er maar genoeg voor inspant. In 
Engeland is men nu overgegaan tot bot maken van 1omm films. 
Om aan meer geld te komen om nieuwe kinderfilms te kunnen laten maken, 
verkoopt liet OFF films aan het buitenland. Een andere manier om aan geld 
te komen is sponsoring door bijvoorbeeld Marks & Spencer (kinderkleding) 
Spreker rechtvaardigt deze manier van financieren door te zeggen, dat 
Iemand toch de films, moet betalen. Het moot er niet bij blijven, dat 
gezegd wordt hoe belangrijk het is om goede kinderfilms te maken zonder 
dot iemand ze wil bekostigen. 
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de pauze verleent de voorzitter, Jippe Hoekstra, (Rijksinspekteur 
Kunstzinnige Vorming) het woord aan de Nederlandse filmer Karst van 
'lor Keulen Deze spreekt over le produktie a u kinder- en jeugdfilms 
ij. V. ;deriand„ 
Van dor Meulen licht zijn bewuste keuze om films voor de j eugd te maken 
toe met bcechetsenhoe hij is begonnen als verteller van verhaaltje.; om 
vervolgens poppenkastspeler te worden. Het voelbare kontakt dat hij toon 
met zijn toeschouwers h-d, is van groot belang geweest toen hij kinder
films ging maken. 
Als Karst van der Heulen een film wil gaan maken, spelen ee volgende 
zaken een belangrijke rol 

1) het bepalen van vorm en inhoud 
2) liet rondkrijgen van de produktie (de zakelijke facetten). 

Bij liet bepalen van inhoud en vorm gaat hij] als volgt te werk: meer dan 
een half jaar voordat met de opnamen begonnen moot worden, zoekt hij 
linderen uit om rel hm te vervullen. Er wordt dan met deze- kinderen over 
het script gepraat en er wordt terdege rekening gehouden met hun opmer
kingen Op die manier wordt dat script in nauw kontakt met do kinderen 
speciaal en voor hen geschreven. 
De kinderen spelen daardoor veel natuurlijker, waardoor weer de herken
baarheid bevorderd wordt. Twee thema's, die in de films van van der 
Keulen oen rol spelen zijn A) het feit dat leder mens belangrijk is, 
ongeacht z'n leeftijd en B) een afwijkende leeftijdsituatie is toch 
belangrijk voer anderen, 
In Nederland wordt uitermate kommercieel gedacht ever film, zowel over 
die voor volwassenen -els die voor kinderen,, Volgens spreker is het niei 
zo dat voor kinderfilms dezelfde maatstaven worden gehanteerd als voor 
speelfilms voor volwassenen, het komt, omdat een kinderfilm el bij voor
baat minder opbrengt, daar hij meestal slechts dr:i : keer per week (ge
durende de matinee's) gedraaid kan worden. Bovendien is de kindervoor
stelling een uiterst kwetsbare; ais net mooi weer is gaan kinderen 
zwemmen, als er ijs is geen '/.<• schaatsen» 
Kinderfilms zijn even duur als, films veer volwassenen, toch zijn de 
geldverstrekkers van mening dat kinderfilms met minder geld gemaakt moeten 
kunnen worden omdat ze mind.er opbrengen,, 
Tenslotte merkt Kerst van der Meulen op dat hij tussen het maken van 
films (één speelfilm in de twee jaar) door veel met groepen kinderen 
werkt, door wier reakties hij veel leert. Hij gebruikt die ervaringen 
weer in zijn films. Een filmmaker heeft volgens hem een zeer grote 
verantwoordelijkheid„ 
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Na deze inleiding is er gelegenheid tot d.i. skussie met do forumleden 
Keiler, Geddes, Van dor Heulen en Hugo Elsomans (direktem? J-Pilms/ 
België). 
Filmer Ruud Sohuitemak^r stelt de heer Geddes de vraag, of deze in 
Engeland de thematiek van de Deense film (vooral de winkeldiefstal daarin) 
zou aksopieren, als die zou voorkomen in een o an het OFF aangeboden 
script. Het antwoord luidt, dat jaarlijks ^00 : I eën voor films worden 
ingeleverd, waarvan hij or niet minder dan 2A0 moert afwijzen. Overigens 
wordt door het CEE "winkeldiefstal" niet aanvaard vanwege de mogelijk
heid dat kinderen die de EM lm zien, dit gaan nadoen. 
Volgens Klaus Keller zijn or twee aspekten aan deze zaak. Ten eerste 
bestaat de mogelijkheid dat kindoren het niet als diefstal (= de mora
listische mening van volwassenen) zien, maar als het voor de gek houden 
van volwassenen en ten tweede doet de vraag zich voor, of je moet laten 
zien hoe het is of hoc het zou moeten zijn. Schuitemaker licht toe, 
dat in een door hem ingediend en door het GF? afgewezen script kinderen 
voorkomen, die zonder kaartje mot de trein reizon 
De lieer Geddes antwoordt hierop dat de films moeten worden vertoond en 
lat er daarom strenge kriteria zijn. 
volgens Karst van der Meulen wordt in Nederland bij ce beoordeling van 
het script niet op zulke O.in^nn gelet. Kinderen hobben verder hun eigen 
kriteria, waarmee volwassenen problemen hebbon, In de werkelijkheid 
worden kinderen ook met nare dingen geconfronteerd waarom don niet in 
de film? 

Publicist Hans Beerekamp is het niet eens met het kritorium van het CEE, 
dat er niet meer niveaus in een kinderfilm zouden mogen zijn. Karat van 
der Heulen voegt daaraan toe dat mensen anders overkomen dan zo later 
blijken te zijn. Hij noemt dit oen ''verrassingsaanval" en het is een van 
hoofdlijnen van zijn f ULIS, Tijdens de montage van zijn films werkt hij 
altijd met groepjes kinderen aan wie hij gedeel ben laat zien om aan E 
hand van hun reokti.es vast te stellen, o': de ontwikkeling van het ver
haal en ie karakters "logisch" is. 
IJl-.i gaax er daarbij vanuit dat bepaalde personages een ontwikkeling 
doormaken in do film. Volgens hem evolueren kindoren nee met die perso-
n a 5 e s ' J-n-u het eind van do film nemen z< vaak oen onder standpunt in dan 
aan het begin. Er is cms sprake van meer dan één niveau., 
Keiler merkt over dit onderwerp op, dat het niet de bedoeling is, dat 
van tevoren al vaststaat wie do slechte en wie de goede is en dat dit 
gedurende de films zo blijft. Hij is van mening dat de hoofdpersoon een 
ontwikkeling moot doormaken on de andere spelers nies, ornaat naders do 
film- te ingewikkeld wordt voor kinderen. 

ans Beorekamp stelt vervolgens vost dat in het Jeugdf.ilmcircu.it nogal 
veel. films uit de Oostbloklanden zitten. Hij vraagt zich af of dit komt 
omdat deze films goedkoper zijn dan andere, of doordat films uit andere 
landen wellicht niet bekend zijn bij do importeurs. 
Desgevraagd licht Plek de Joirro (selektie-medewerker van het Projekt 
Kinder- en Jeugdfilm) toe. dat de sei okt i.o-kri torla onder liege druk tot 
stand zijn gekomen. In zeer korte tijd moesten ongeveer zestig films 
bekeken worden. Een rol speelde overigens ook het feit dat in Amsterdam 
een vestiging van Sovexport voorhanden is, waar heel eenvoudig oen 
veelheid aan films uit de Sowjet Unie te zien is, 

http://reokti.es
http://Jeugdf.ilmcircu.it


Die films zijn ook gemakkelijk leverbaar- Uitgekozen films uit do 
Skandinavische landen bijvoorbeeld, waren niet of nauwelijks leverbaar 
op zo'n korte termijn Kinderfilms, die iets te bieden hebben, konen 
ir. liet algemeen uit Oost Europa en Skandinavien Op een vraag antwoordt 
Van der Meulen, dat het aanbod uit de Oostbloklanden weliswaar veel-
groter is dan het, aanbod uit andere landen maar dat een aantal van 
die films in Nederland niet bruikbaar is. Ze zijn namelijk gemankt 
vanuit een bepaalde politieke visie die aan andere stromingen geen 
ruimte bieden, of ze zijn te "zwaar" (over de oorlog of de revolutie). 
De kijkers moeten van tevoren "geïndoctrineerd" zijn om deze films te 
kunnen begrijpen. 
Hugo Elsemans merkt op dat het aanbod uit de Westerse wereld gering is, 
omdat de produktiemogelijkheden veel te klein zijn. bovendien denkt men 
er eerder aan de televisie dan aan de bioskoop., 

Ma deze opmerkingen krijgt Elsemans van de voorzitter het woord over het 
Jeugdfilmcircuit in België. 
Hij vertelt dat J-Films in I97r> werd opgericht en dat dit servicebureau 
zich richt op het Nederlands (Vlaamse) taalgebied. De oprichting van 
J-Pilms is een gevolg van het ontstaan van allerlei jeugdfilmclubs, 
waarvan de eerste in 1966 in Antwerpen gesticht werd door ouders van 
6-12 jarigen, die van mening waren dat e-r in de bioskoop te weinig 
aanbod was van waardevolle jeugdfilms. Op het ogenblik zijn er ongeveer 
150 van die jeugdfilmclubs in Vlaanderen. 
J-Films is een servicebureau dat zich bezighoudt met: 

1) Studio en dokumentatie 
2) Selektie uit het filmaanbod 
5) Vorming van modewerkers en begeleiders 
4) Programmering van films in do bioskopen, dat wil zeggen de vorming 

van oen circuit (ook in culturele centra, scholen e.d.). 

De films worden meestal in de originele versie en voorzien van onder
titels vertoond. Beter is echter e-en Nederlands-talige versie van de 
films te vervaardigen., omdat kinderen van 10 jaar en jonger moeite 
hebben met het snel lozen van ondertitels,. Eén vàn de selektie-kriteria 
van J-Films is'dan ook dat er weinig dialogen in de film voorkomen. 
Van belang is verder dat de technische omstandigheden, waaronder kinderen 
een film te zien krijgen, goed zijn: bij voorkeur 35mm films in een 
normale bioskoop, hoewel bij gebrek aan beter ook met l6mm wordt gewerkt. 
J-Films had gehoopt dat ter gelegenheid ven het Jaar van het Kind, er 
in België een "kinderfilm-politiek" zou komen. Die hoop is vooralsnog 
ijdel gebleken. 
De overheid moet een stimulans geven voor 

1) het maken van kinderfilms 
2) het na-synchroniseren van buitenlandse kinderfilms en 
3) het oprichten van speciale fcinderbioskopen (kleinschalig met 50 tot 

100 plaatsen) om aan filmopvoeding te kunnen werken 


